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Περίληψη 

Η παξνύζα δηδαθηνξηθή δηαηξηβή έρεη ωο ζηόρν λα παξνπζηάζεη πώο πξνωζείηαη 

ζήκεξα ε πξνθνξά νξηζκέλωλ θωλεέληωλ θαη ζπκθώλωλ (π.ρ. ζηα δηδαθηηθά 

εγρεηξίδηα ηεο γεξκαληθήο ωο μέλεο γιώζζαο) θαη πνηα απνηειεζκαηηθόηεηα κπνξεί 

λα έρεη ε εθαξκνγή ζπγθεθξηκέλωλ αζθήζεωλ ππνζηεξηδόκελε από ηα πνιπκέζα γηα 

ηελ εθπαίδεπζε ηεο πξνθνξάο ηωλ καζεηώλ ηεο πξωηνβάζκηαο εθπαίδεπζεο. 

Η δηαηξηβή απνηειείηαη από έλα ζεωξεηηθό θαη έλα εκπεηξηθό κέξνο. ΢ην ζεωξεηηθό 

κέξνο ζα πξαγκαηνπνηεζεί ζύγθξηζε κεηαμύ ηεο γεξκαληθήο θαη ειιεληθήο γιώζζαο 

ζε θωλεηηθό θαη θωλνινγηθό επίπεδν, ζηελ νπνία ζα ζπγθξηζνύλ ηα θωλήεληα θαη ηα 

ζύκθωλα ηωλ δύν απηώλ γιωζζώλ. ΢ηε ζπλέρεηα ζα αλαιπζεί ε ηζηνξηθή πνξεία ηεο 

δηδαθηηθήο ηεο πξνθνξάο παξαζέηνληαο παξαδείγκαηα δύν δηδαθηηθώλ εγρεηξηδίωλ. 

΢ην πξαθηηθό κέξνο ζα εξεπλεζεί ε απνηειεζκαηηθόηεηα κηαο δηδαθηηθήο πξόηαζεο 

γηα παηδηά ηεο πξωηνβάζκηαο εθπαίδεπζεο (ζε ζρνιηθή κνλάδα ή / θαη θξνληηζηήξην 

μέλωλ γιωζζώλ), ε νπνία ζα ππνζηεξίδεηαη από πνιπκέζα. 
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Abstract 

The present dissertationaims to examine how the pronunciation of certain vowels and 

consonants (e.g. in German as a foreign language textbooks) is currently promoted 



and what effectiveness the application of specific exercises supported by multimedia 

for the pronunciation training of primary school students can have. 

The thesis consists of a theoretical and an empirical part. In the theoretical part, a 

comparison will be made between German and Greek on a phonetic and phonological 

level, in which the vowels and consonants of the two languages will be compared. In 

the following, the historical course of the teaching of pronunciation will be analysed 

by giving examples of two teaching manuals. The practical part will research the 

effectiveness of a teaching proposal for primary school children (in a school and/or 

language school) supported by multimedia.  
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Abstract 

Ziel dieser Dissertation ist es einerseits darzustellen, wie die Aussprache bestimmter 

Vokale und Konsonanten,wie z.B. in Lehrbüchern zum Deutschen als Fremdsprache 

gefördert wird, und andererseits zu zeigen, welche Effekte der Einsatz von 

computergestützten Übungen für das Training der Aussprache von Grundschülern 

haben kann. 

Die Dissertation besteht aus einem theoretischen und einem empirischen Teil. Im 

theoretischen Teil wird zuerst ein Vergleich zwischen der deutschen und der 

griechischen Aussprache gezogen, in dem die Vokale und Konsonanten dieser beiden 

Sprachsysteme phonetisch und phonologisch dargestellt und miteinander verglichen 

werden. Im Anschluss daran wird auf die Entwicklung der 

Aussprachedidaktikeingegangen und die Aussprachedidaktik in zwei Lehrwerken 

untersucht. Im empirischen Teil wird der Effekt eines computergestützten 

Unterrichtsvorschlags dargestellt und analysiert, der mit Grundschulkindern im 

schulischen Kontext (Schule oder Sprachschule) durchgeführt wird. 

 


